
www.sharghdaily.comسیاست۲
چهارشنبه

۱ شهریور ۱۴۰۲
سال بیستم      شماره ۴۶۳۲

اخـبـار  بـرگـزیـده
رئیسی:

زمینه مهاجرت معکوس پزشکان فراهم است
رئیس جمهور گفت: در بازدید از یک شــرکت پزشــکی به من گفتند که کســانی که 
رفته اند بدانند زمینه شغل مناسب برای آنها وجود دارد و زمینه برای مهاجرت معکوس 
فراهم اســت. به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیســی صبح دیروز در مراسم گرامیداشت 
روز پزشــک و داروساز با تبریک روز پزشک به پزشکان و داروسازان و حرفه های پزشکی 
و تقدیــر از زحمات آنها، اظهار کرد: نبوغ و دانش و قلم ابن ســینا برای قرن هاســت که 
نسخه قابل اســتناد است. وی ادامه داد: قدســیت مال خداست. هیچ شخص، حرفه ، 
مکانی و زمانی قدسی نمی شود، مگر در پرتو قدوس، چون قدوسیت مخصوص حضرت 
حق اســت. قدسیت جایگاه جامعه پزشکی از کجاست؟ کسی صاحب دانشی می شود 
و انگیــزه پیدا می کند که جان انســان ها را حفظ و صیانت کند. اولین رمز این قدســیت 
این اســت که بدانیم حیات و سلامتی و توانایی پزشــک متعلق به ذات خداوند است و 
خداوند اســت که این دانش و بینش را مرحمت کرده و ســلامت به دست اوست  ولی 
اراده خداست که ادامه سلامت را در دستان توانمند پزشک قرار می دهد و دارو می تواند 

شفابخش برای حفظ جان انسان ها شود. این یک نگاه توحیدی است.
ایران به دنبال تعامل با همه کشورهاست

رئیس دولت ســیزدهم همچنین در دیدار مدیران ارشــد و نخبــگان وزارت دفاع و 
پشــتیبانی نیروهای مسلح تأکید کرد: جمهوری اســلامی ایران به دنبال تعامل با همه 
کشــورهای جهان است و دســت هر کســی را که برای همکاری و دوستی به طرف ما 
دراز شــود، به گرمی می فشاریم  اما نیروهای مسلح توانمند ما دستی را که برای تعرض 
و تعدی به ســوی ایران دراز شــود، قطع خواهند کرد. رئیسی در ادامه با اشاره به سرریز 
دستاوردهای فناورانه و پیشرفته صنایع دفاعی کشور به دیگر بخش های صنعتی تصریح 
کرد: امروز تلاش برای ساخت هواپیمای مسافربری به اعتبار پیشرفت ها و توانمندی هایی 
است که در صنایع دفاعی کشور به دست آمده است. رئیسی با بیان اینکه صنایع دفاعی 
و هسته ای کشور با وجود ســنگین ترین تحریم ها، بیشترین پیشرفت را داشته اند، انگیزه، 
همت و پشــتکار را از عوامل اصلی موفقیت در دستیابی به این پیشرفت ها دانست و بر 
ایجاد یک خط ارتباطی برای ســرریز پیشرفت ها و دســتاوردهای دفاعی به صنایع دیگر 
تأکید کرد. او در ادامه همچنین با تأکید بر ضرورت جدیت در صیانت از این دستاوردهای 
بزرگ و مقابله با فتنه و نفوذ دشــمن برای مختل کردن آنها، نیروی انســانی متخصص 

کشور را از مهم ترین سرمایه های صنایع دفاعی دانست.

سیدحسن خمینی:
توجه  به  امور مهم ما را از امور کوچک غافل نکند

یادگار امام گفت: توجه به فقرا یکی از مواردی اســت  که  شاید بیش از هر چیزی در 
تعابیر ائمه (ع) و به خصوص امام مشــهور بود. به زندگــی کوچک و آنچه از آن تعبیر 
به ســفره می شود، توجه  شــود. مردم  ما هم آگاه هستند و خوب تشخیص می دهند. به 
گزارش جماران، سیدحســن خمینی در مراســم تجدید میثاق رئیس جمهور و اعضای 
دولت بــا آرمان های امام خمینی (س) تأکید کرد: امیرالمؤمنین (ع) در عهدنامه مالک 
اشتر تعبیر بسیار سنگینی نسبت  به  مستضعفین می دهند. بعد از آن می فرمایند از اموال  
برای  مستضعفین یک قسمتی از بیت المال را قرار بده. همتی که  آقای رئیس جمهور در 
رفتن به اســتان ها و روستاها دارند، می تواند مصداق همین باشد. چون  تقسیم ثروت  در 
یک کشور نباید براساس  نزدیکی و دوری به مراکز قدرت  صورت  بگیرد. حق همه آنها را 
باید حفظ کنید و به تعبیری بیت المال حق آنها در دست  شماست . البته  حق اقتصادی، 
سیاســی و اجتماعی می تواند باشد. وی همچنین یادآور شد: امام حسین (ع) می فرماید 
من از روی غرور و خوشــی قیام نکرده ام. این تعبیر در قرآن هم هست، سرمستی پست 
و غرور پســت تو را از مردم  و فقرا غافل نکند و می گوید نکند از طبقه  فقرا غافل شــویم. 
می گوید اصلا پذیرفته نیست که بگویی کارهای مهم داشتم و به امور کوچک  نپرداختم. 
بخشی از کارت را به امور کوچک  قرار بده. رهبر معظم انقلاب یک روزی فرمودند آزادی 
در افق ملی، استقلال می شــود. مردمی که استقلال دارند، آزاد هستند. وی خاطرنشان 
کرد: کســی  که  درد دارد، مشــکلش درد اوســت  و توجه  ندارد که فلان امور مهم چه  
می شود. البته  به این معنا نیست که امور مهم را کنار بگذاریم؛ به این معناست  که توجه  
به  امور مهم ما را از امور کوچک غافل نکند. در مقیاس جمهوری اسلامی هم استقلال  

در کنار آزادی آمده؛ یعنی کوچک و بزرگ در کنار هم است .

عبدالرحمن فتح الهی: به تازگی المانیتور در مطلبی به قلم اندرو پاراســیلیتی ذیل 
تحلیل رویکرد دولت بایدن در قبال ایران به این نکته محوری اشاره داشت که نگاه 
جو بایدن در باره تهران، منعکس کننده موضوعی اســت که برای ماهیت مســائل 
مدیریت شده؛ اما حل نشده  ایران ضروری اســت؛ بنابراین ممکن است این رویکرد، 
نتیجه بدهد. در این میان به باور پاراسیلیتی هر چند بازگشت زندانیان دوتابعیتی، در 
ازای انتقال وجوه مسدود شــده در بانک های کره جنوبی، پیشاهنگ تغییر در روابط 
ایران و آمریکا خواهد بود؛ اما این کارشــناس تأکید دارد که در هفته های آینده نیز 
معیارهای بیشــتری وجود خواهد داشــت که او در اینجا مشخصا روی سه مقطع 
تاریخی تــا پیش از ورود به ۲۰۲۴ تمرکز دارد که می تواند بر تحولات آتی در حوزه 

سیاست خارجی و تنش تهران – واشنگتن اثرگذار باشد.
 ۱۱ تا ۱۵ سپتامبر

اولین برهــه تاریخی مهمی که اندرو پاراســیلیتی در مطلبش برای المانیتور 
به آن می پردازد، ۱۱ تا ۱۵ ســپتامبر (۲۰ تا ۲۴ شهریور) است؛ روزهایی که مجددا 
برنامه هســته ای ایران در دســتور کار نشست شــورای حکام آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی (IAEA) قــرار خواهد گرفت. در این باره به زعم نویســنده، ایران در 
ماه های اخیر در پی عادی ســازی برنامه هســته ای غیرنظامی خود بوده اســت. 
بنابراین گزارش آژانس نشــان خواهد داد که آیا واقعا پیشرفتی در زمینه پادمان 
صورت گرفته است یا خیر و اینکه آیا غنی سازی اورانیوم، محدود به زیر ۶۰ درصد 
شــده اســت (و شــاید حتی آن طور که رســانه ها گزارش کرده اند، ایران اقدام به 
رقیق سازی اورانیوم غنی شده خود کرده باشد). اتفاقا پیرو آنچه که المانیتور گفته 
است، پیروز موسوی هم در گفت وگویش با «شرق» بر این نکته تأکید دارد که این 
مقطع تاریخی می تواند از این حیث دارای اهمیت باشد که معیار و سنجشی برای 
ادعاهای رســانه ای مبنی بر صحت و اصالت وجود یک توافق بزرگ تر بین ایالات 
متحده آمریکا و ایران باشــد؛ چرا که به اذعان این کارشــناس برخی از گزاره های 
مطرح شــده در محافل رســانه ای و تحلیلی بر این نکته تأکیــد دارند که حصول 
توافق تهران - واشنگتن برای تبادل زندانیان دوتابعیتی و آزادی شش میلیارد دلار 
از اموال بلوکه شــده ایران فقط بخشی از یک توافق بزرگ تر بین طرفین است. در 
تبیین بیشتر این نکته، موسوی به «شرق» می گوید: «اگر در آستانه نشست فصلی 
شــورای حکام، مواضع، مصاحبه هــا یا گزارش فصلی رافائل گروســی، مدیر کل 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی در خصوص پرونده فعالیت های هســته ای ایران 
تأییدی بر توقف غنی سازی ۶۰ یا حتی رقیق کردن بخشی از این اورانیوم غنی شده 
در تأسیسات ما باشد باید این نکته را مؤیدی بر این دانست که توافقی بزرگ تر بین 
ایران و آمریکا حاصل شده است که به گفته این تحلیلگر، علاوه بر تعیین تکلیف 
زندانیان دوتابعیتی به حوزه هســته ای و در ادامه احتمالا نفوذ منطقه ای و توان 

دفاعی هم کشیده شده است.
در همین راستا به موازات انتشار اخباری دال بر حصول توافق بین ایران و آمریکا 
بر ســر تبادل زندانیان در بعدازظهر ۱۹ مرداد/ ۱۰ آگوســت، روزنامه نیویورک تایمز 
هم به نقل از دو مقام ارشــد دفاعی اسرائیل گزارش داد که تبادل زندانیان درواقع 
نتیجه توافقاتی اســت که میان ایران و آمریکا در جریان مذاکرات غیرمســتقیم در 
راســتای تلاش دولت جو بایدن برای حل مســئله هســته ای حاصل شــده است. 
نیویورک تایمــز در ادامــه گزارش خــود در این خصوص آورده بود کــه توافق نامه 
زندانیان می تواند دیپلماســی بیشتر بین دو کشــور را تسهیل کند. بر اساس ادعای 
مطرح شــده مقامات اسرائیلی، توافق بر سر تبادل زندانیان با توجه به اینکه دولت 
بایدن به دنبال ممانعت ایران از دســتیابی به تســلیحات هسته ای است، می تواند 
منجر به تســهیل دیپلماســی میان دو کشور شــود. نیویورک تایمز در ادامه به نقل 
از مقامــات اســرائیلی افزوده که بــا توافق میان دو طرف بر ســر زندانیان، یکی از 
گره های موجود در روابط تهران و واشــنگتن برطرف می شود. هم زمان وال استریت 
ژورنال نیز در گزارشــی درباره توافق تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا مدعی شد 
که این می تواند گام اول در راســتای احیای دســت کم بخشــی از توافق هسته ای 
۲۰۱۵ باشد. در این میان رســانه هایی مانند رویترز، فایننشنال تایمز، آسوشیتدپرس، 

ســی ان ان و ... در گزارش هایی از توافقی گفتند که ذیل آن ایران علاوه بر آزادی پنج 
زندانی دوتابعیتی اقدام به توقف غنی سازی ۶۰ درصد، تضمین های هم برای کمک 
بــه آرامش منطقه و انفعال در ارتباط نظامی با روســیه داده اســت. هر چند جان 
کربی، هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی شــورای امنیت ملی کاخ ســفید، گزارش 
روزنامه وال اســتریت ژورنال مبنی بر کاهش انباشــت اورانیوم ۶۰ درصد غنی شده 
از ســوی ایران را تأیید نکرد و در کنــارش خبرگزاری فارس به نقل از یک منبع آگاه 
مدعی شــد که فعالیت های هســته ای جمهوری اســلامی ایران بدون وقفه و بر 
اســاس برنامه های قبلی سازمان انرژی اتمی و منطبق بر قانون اقدام راهبردی در 
همه حوزه ها در جریان است و اقدامی دال بر توقف غنی سازی یا حتی رقیق سازی 
اورانیوم ۶۰ درصد صورت نگرفته اســت  اما ایــران تمایل دارد قدرت چانه زنی اش 
را افزایــش داده و امتیازات مطلوبی از ایــالات متحده و اتحادیه اروپا دریافت کند. 
در همین زمینه به ادعای برخی از تحلیلگران ایران ممکن اســت موافقت کند که 
غنی ســازی اورانیوم را تا ســطوح نزدیک به آستانه گریز هســته ای متوقف کرده و 
اجازه دسترســی بیشتر به بازرسان را بدهد، در حالی که ایالات متحده نیز به شکلی 
متقابل با لغو برخی از تحریم ها و آزاد سازی دارایی های ایران موافقت خواهد کرد. 
این توافق کوچک همچنین یک جدول زمانی برای مذاکرات بیشتر درباره یک توافق 
گسترده تر را تعریف کرده تا به این طریق بستر برای رایزنی در باب بسیاری از مسائل 
هموار شود. لذا در صورت صحت این گزاره برخی ادعاهای خبری هم مطرح شده 
است که پای آزادی شــش میلیارد دلار از اموال بلوکه شده ایران در کره جنوبی در 
میان نیســت  بلکه این رقم چیزی در حدود ۲۰ تا ۲۳ میلیارد دلار است، چنانی که 

هاشم علی مدعی شد که رقم آزاد شده برای ایران حدود ۲۳ میلیارد دلار است.
این خبرنگار الجزیره، در مطلبی با عنوان « مقداری اکســیژن برای پیکر بی جان 
مذاکرات هسته ای» در وب سایت عرب زبان (جاده ایران) و همچنین صفحه توییتر 
خود مدعی شــد دارایی های آزادشده ایران حدود شــش میلیارد از کره جنوبی به 
بانک هــای قطری، ۱۲ میلیارد دلار از عراق به بانک های عمانی و پنج میلیارد دلار از 
ژاپن به بانک های اماراتی است. این مبلغ معادل ۲۳ میلیارد دلار خواهد بود. البته 
علی هاشم در ادامه ادعا کرد این مبالغ در حساب های خارجی ایران باقی می ماند 
که برای خرید کالاهای غیرتحریمی از جمله اقلام پزشــکی و بشردوستانه استفاده 
می شــود. پیرو آنچه گفته شــد، همایون ناصریان هم به عنوان دیگر کارشناس در 
گپ و گفتی که با «شرق» داشت، همسو با پیروز موسوی معتقد است اگر در نشست 
فصلی شــورای حکام تأیید شود که ایران توقفی در ۶۰ غنی سازی داشته، می تواند 
گام های بعدی را در راستای سناریوهای تنش زدایانه و توافقات احتمالی رقم بزند. 
این کارشناس با اشاره به ســکوت معنادار رافائل گروسی و آژانس در قبال پرونده 
فعالیت های هســته ای ایران در هفته ها و ماه های اخیر، آن را مثبت تلقی می کند؛ 
اما بــه گفته او صددرصد نمی توان این برداشــت را از ســکوت آژانس و مدیر کل 
داشت که ایران به توافق بزرگ تری با آمریکا در حوزه هسته ای رسیده باشد. هرچند 
که ناصریان با اشــاره به تحولات دوره های پیشــین یادآور می شــود که همواره در 
هفته ها و روزهای منتهی به نشســت فصلی معمــولا اظهارنظرها درباره ایران در 
رســانه ها مطرح بود که فعلا چنین نیســت؛ بنابراین این کارشــناس تأکید دارد که 
باید منتظر روزهای آتی در آســتانه نشست فصلی شورای حکام و همچنین نتیجه 
گزارش فصلی شــورای حکام و از همه مهم تر خروجی نشســت فصلی بود که آیا 

ایران آن گونه که محافل رسانه ای می گویند، دست به انعطاف زده است یا خیر؟
۱۹ سپتامبر

۱۹ ســپتامبر (۲۸ شهریور) هم مقطع تاریخی حســاس دوم است که به گفته 
اندرو پاراسیلیتی انتظار می رود ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران، در نشست های 
مجمع عمومی ســازمان ملل حاضر شود و ریاست هیئت ایرانی را برعهده داشته 
باشــد. با این حال همایون ناصریان در ادامه گفت وگو با «شرق»، این مقطع تاریخی 
را در نیویــورک و مقر ســازمان ملل چندان تأثیرگذار نمی دانــد؛ کمااینکه او متذکر 
می شــود که در دوره های قبلی سفر رؤســای جمهوری ایران به آمریکا هم اتفاق 
مهم معنادار و تعیین کننده ای در نشست سران کشورها در سازمان ملل روی نداده 

اســت. پس ناصریان بدیهی می داند نه تنها دیدار مستقیمی بین رئیسی و جو بایدن 
شــکل نخواهد گرفت؛ بلکه حتی دیدار مســتقیم هم بین آنتونی بلینکن و حسین 
امیرعبداللهیان به عنوان وزرای امور خارجه دو کشــور یا در سطوح پایین تر مطرح 
نیست. در کنار آنچه این مفسر حوزه سیاست خارجی عنوان کرد، ناصر کنعانی هم 
در پاسخ به ســؤال ان اچ کی درباره دیدار مقامات ایران و آمریکا در حاشیه نشست 
مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک صراحتا تأکید کرد که «هیچ برنامه ای برای 
گفت وگوی مســتقیم بین ایران و آمریکا در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان 
ملــل و جای دیگری وجود ندارد». ســخنگوی وزارت امور خارجــه صرفا به بیان 
این نکته بســنده کرد که «گفت وگوهای دولت ایران و آمریکا به صورت غیرمستقیم 
صرفا در چارچوب مذاکراتی اســت که انجام شــده برای تبــادل زندانیان و آزادی 
زندانیان ایرانی از زندان های آمریکا و رفع انســداد دارایی های بلوکه شــده ایران و 

گفت وگوهای مرتبط با رفع تحریم ها».
 ۱۸ اکتبر

۱۸ اکتبــر (۲۶ مهر) نیز ســومین و آخرین روز حساســی که اندرو پاراســیلیتی 
بــه آن اشــاره دارد. اهمیت این روز تا جایی اســت کــه به عقیده ایــن تحلیلگر 
می تواند مهم ترین برهه تاریخی در این روز باشــد. چــرا طبق برجام «روز انتقال»، 
تاریخی اســت که سازمان ملل قرار اســت محدودیت های تحقیق، توسعه و تولید 
موشــک های بالســتیک ایران و واردات و صادرات فناوری های مرتبط با موشک ها 
و پهپادهــا را لغو کند و ایران در ازای آن، قرار اســت «پروتــکل الحاقی» را که به 
آژانس اجازه می دهد بازرســی و نظارت بیشتری بر برنامه های هسته ای این کشور 
داشــته باشــد، برای تصویب به پارلمان خود ارائه دهد. البته پاراسیلیتی باور دارد 
که هیچ کدام از این موارد انجام نخواهد شــد یا دست کم آن طور که مشخص شده، 
پیش نخواهد رفت؛ چون ایالات متحده در روزهای اخیر بار دیگر در رویکرد تقابلی 
مدعی شد ایران موشک های بالســتیک در اختیار روسیه قرار ندهد؛ کاری که ایران 
تاکنون انجام نداده است. اتحادیه اروپا نیز اعلام کرده است که تحریم های موشکی 
ایران را حفظ خواهد کرد. مضافا اینکه ایالات متحده که دیگر عضو برجام نیســت، 
ممکن اســت از شــرکای اروپایی خود که همچنان عضو برجام هســتند، بخواهد 
که درباره اوکراین به تهران فشــار بیاورند تا درباره ادعای حمایت ایران از روســیه، 
امتیازات بیشــتری بگیرند. به موازات آنچه المانیتور اشاره کرد، داوود سعیدی هم 
دیگر کارشناســی بود که در گپ وگفت خود با «شرق» اذعان دارد مهم ترین مقطع 
تاریخی همان ۱۸ اکتبر (۲۶ مهر) اســت؛ چون به نظر ایــن تحلیلگر در کنار آنچه 
ذیل یک ســناریولوژی برای چرایی و اهداف اعزام جنگنده به خلیج فارس و دیگر 
تحرکات نظامی آمریکا در غرب آســیا مطرح شــد، می توان به نگرانی دولت بایدن 
و تروئیکای اروپایی حاضر در برجام برای پایان تحریم های تســلیحاتی و موشــکی 
ایران بعد از مهر ماه ســال جاری هم اشــاره کرد. به همین واســطه بدیهی به نظر 
می رســد که تحرکات نظامی پیش از پایان این تحریم های تسلیحاتی در دستور کار 
قــرار گیرد. به بیان صریح تر آمریکا و اروپا می   خواهند گزینه محدودســازی تنش را 
در قبــال ایران دنبال کنند. قبل تر «شــرق» در گزارش های خود بــر این نکته تأکید 
داشت که آمریکا و اروپایی ها با پیگیری پلن C و گزینه محدودسازی تنش به دنبال 
تحمیل خواسته های به خود به تهران پیش از ۱۸ اکتبر (۲۶ مهر) هستند. در همین  
زمینه آلمان، فرانســه و انگلستان به عنوان تروئیکای اروپایی عضو توافق هسته ای 
نیز با انتشار بیانیه   ای مشترک در ۱۵ تیر/ ۶ جولای و پس از نشست دوره ای شورای 
امنیت سازمان ملل برای بررســی قطع نامه ۲۲۳۱ و پرونده فعالیت های هسته ای 
ایــران به طور ضمنی یا در پاراگراف   هایی به صورت صریح از موضع محدودســازی 
تنش حمایت کردند. در بخشــی از بیانیه اشــاره شده اســت که «ایران باید هرچه 
زودتر زمینه «محدودســازی تنش         را فراهم کند». با وجــود آنکه کانون اصلی این 
محدودسازی تنش بحث هســته   ای را هدف قرار داده بود که دلیل آن نیز افزایش 
ذخایر غنی   شــده ایران اســت؛ اما ظاهرا محدودکردن برنامه موشک های بالستیک 
ایران بعد از پایان موعد مقرر در قطع نامه ۲۲۳۱ شورای امنیت یعنی ۱۸ اکتبر (۲۶ 

مهر) برای غرب به شدت حائز اهمیت است.

وحیــده کریمی: وزیــر ارتباطــات دولت رئیســی بالاخره برای 
توضیــح راجع به کیفیت پایین اینترنت در کشــور و مشــکلات 
ناشــی از فیلترینگ و دردسرهای اســتفاده از فیلترشکن ها در 
بهارســتان حاضر شــد و در نهایت خود نیز بــه جرگه منتقدان 
وضع موجــود پیوســت. «فیلترینگ» و مصائبش ماه هاســت 
کاربران را عصبی کرده و ظاهرا اراده ای در دولت سیزدهم برای 
رفع محدودیت ها وجود ندارد و گاهی وزیر ارتباطات در پاســخ 
به نقدها مدعی شرایط مساعد اینترنت می شود، حتی دیروز هم 
گفت «دو برابر نیاز کشــور ظرفیت اینترنت وجود دارد»؛ سخنی 
کــه با آنچه مردم از کیفیت و ســرعت اینترنــت در عمل با آن 

مواجه هستند، فاصله دارد.
دیــروز هم زمان با اینکه گزارش کمیســیون صنایع مجلس 
درباره «بررســی کیفیت اینترنت و شــاخص های مرتبط با آن با 
رویکرد چالش های ایجاد شده برای شهروندان و کسب وکارهای 
مجازی» منتشر شد و زارع پور نیز از پاستور خود را به بهارستان 
رساند تا در جلسه نظارتی مجلس، به دفاع از دولت و خود در 

این زمینه بپردازد.
در روزی کــه فیلترینــگ و چالش های اســتفاده از اینترنت 
بی کیفیت، نماینــدگان مجلس عاصی را به نقد تند واداشــته 
بود، محمدباقر قالیباف در جریان جلسه علنی دیروز، در بررسی 
گزارش صنایع درباره بررســی کیفیت اینترنت و شــاخص های 
مرتبط با آن با رویکرد چالش های ایجادشــده برای شهروندان 
و کســب وکارهای مجازی گفت: موضوع فنــاوری اطلاعات در 
کشــور یکی از موضوعات اساســی اســت. وی ادامه داد: یکی 
از نکاتــی که در آغاز به کار وزیــر ارتباطات قول دادند، موضوع 
راه اندازی شبکه ملی اطلاعات بود که مجلس شورای اسلامی 
و دولــت هم عزم خود را جــزم کردند کــه در همین دولت و 
در طول این چهار ســال این کار به پایان برســد. با گزارش هایی 
که بنده دیدم، در این زمینه ســرعت خوبــی وجود دارد و بنده 
تشــکر می کنم. در حوزه خدمات دولت الکترونیک و سکوهای 
ارائــه خدمات به مردم باید به نحوی گام برداشــت که اقتصاد 
دیجیتال در حوزه کســب و کارها توســعه پیدا کند. او همچنین 
گفت: همان طور که در مجلس شــورای اســلامی گفته شد، در 

جلســه شــورای عالی فضای مجازی نیز بحث شده و گزارشی 
در این زمینه نیز تهیه شــده؛ مــردم در جاهایی به دلیل قطعی 
و عدم دسترسی دلخور هستند و این موضوع خساراتی را برای 
کســب و کارها در پی داشته اســت. در کنار اینکه باید اقداماتی 
صورت گیرد که این اشکالات در شبکه برطرف شود، باید جلوی 

وارد شدن هزینه و خسارت به مردم نیز گرفته شود.
انتقادهای نمایندگان

نمایندگان هم در این جلســه از مشــکلات پیش آمده برای 
کســب و کارها و مردم به خاطر کیفیت پایین اینترنت، فیلترینگ، 
اختلالات اینترنتی، دردســرهای اســتفاده مکرر از فیلترشکن ها 
و ... روایت کردند و نســبت بــه تعدد نهادهــای تصمیم گیر و 
تصمیم ســاز در این حوزه انتقاد جدی داشتند. عزت االله اکبری 
تالار پشتی، رئیس کمیسیون صنایع و معادن یکی از نمایندگانی 
بود که عین انتقاد از وضعیت موجود، از نقش نهادهای دیگری 
که در فیلترینگ نقش اساســی دارند، سخن گفت و تأکید کرد: 
«بایــد دقت لازم و برنامه ای درست و  حســابی بــرای این حوزه 
داشــته باشیم و رضایت و اعتماد مردم را به شبکه های داخلی 
جلــب کنیم. الان در این حوزه با تعدد مراجع مواجه هســتیم؛ 
یک طرف وزیر ارتباطات قرار دارد که پاســخ گوی مجلس است 
و از طــرف دیگر حداقل هفت مرجع دیگــر وجود دارند که در 
حال تصمیم گیری و باز و مســدودکردن هستند که نشان دهنده 
آشفتگی در صحنه تصمیم گیری است که موجب نگرانی مردم 

شده است».
او همچنین گفت: «۲۰ میلیون خانوار را باید از تکنولوژی های 
روز دنیــا نظیر فیبر نوری برخوردار کنیم، درحالی که الان در مرز 
۳.۵ میلیون هســتیم. در حوزه الکترونیــک و میکروالکترونیک 
از رئیس جمهــوری درخواســت داریــم که موضــوع را جدی 
بگیرند. بحث میکروالکترونیک و چیپ ســت ها در آینده یکی از 

موضوعات جدی خواهد بود».
رضــا تقی پــور، عضو کمیســیون صنایــع مجلــس نیز به 
مســئله «وی پی ان »ها ورود کرد و با تأکید بر لزوم ســامان دهی 
«وی  پی ان »هــا گفــت:« امــروز صاحبــان اصلی شــبکه های 
وی پی ان و فیلترشــکن از این ابزارها به عنوان بدافزار اســتفاده 

می کننــد و بــا تولید پهنای بانــد مزاحم، موجب اشباع شــدن 
شــبکه در ســاعات اوج اســتفاده و اشــغال پهنای غیرواقعی 
می شــوند. در این زمینه نیز باید تدبیری اندیشــیده شــود تا با 
سرمایه گذاری مناســب در حوزه امنیت که بیشتر توسط دولت 
باید صورت بگیرد، امیدواریم این مشــکلات برطرف شــود». او 
همچنین گفت: «اصلی ترین دلیل مشکلات موجود در دسترسی 
شهروندان به شــبکه اینترنت، استهلاک زیرساخت های موجود 
و عدم ســرمایه گذاری کافی در ۱۰ ســال گذشــته در این حوزه 
اســت. از آنجایی که برابر آمارها روز به روز نیاز به پهنای باند در 
حال افزایش است، متأســفانه ظرفیت شبکه ها به اندازه کافی 
افزایش پیدا نکرده اســت و به تعبیری همان مشــکلی که در 
برق داریم و به خوبی مشــهود است، در این حوزه نیز به صورت 

نامشهود داریم».
مصطفی طاهــری، دیگر نماینده مجلس، در ادامه بر نقش 
نهادهای مــوازی ناظر بر اینترنــت در فیلترینگ اشــاره کرد و 
گفت: « درباره موضوع پالایــش، تصمیم گیران متعددی در این 
بخش وجود دارند؛ به طوری که طبق گزارش ارائه شده حداقل 
هشــت جای مختلف تأثیــر می گذارند. این عــدم یکنواختی و 
نبود مدیریت یکپارچه باعث اختلالات می شــود که باید فکری 
جدی به خصوص از ســوی شــورای عالی فضای مجازی شود. 
عدم یکنواختی و اســتفاده زیاد از فیلترشــکن ها باعث حملات 
سایبری زیادی شده که در چند  ماه اخیر رشد بسیار زیاد حملات 
سایبری به سایت های مختلف را شاهد بودیم. در واقع استفاده 
از فیلترشکن ها محلی شده که نظارت و تنظیم گری و حکمرانی 
در شبکه مجازی به شدت کاهش پیدا کند که نیاز به بهینه سازی 

در شبکه داریم».
لطف االله ســیاهکلی، دیگر عضو کمیسیون صنایع و معادن 
نیز بــا ورود به عدم ضــرورت ادامــه فیلترینگ و بــا انتقاد از 
مسدود شــدن دسترســی به برخی ســایت های اینترنتی گفت: 
« در ابتدا که اینترنت آمد، بســیاری از سایت ها را بستیم و فیلتر 
کردیــم  اما امــروز باید در این اقــدام بازنگری صــورت بگیرد؛ 
چراکه الان فیلتر برخی از این ســکوها نظیر گوگل پلی، توییتر و 
یوتیوب دیگر موضوعیت ندارد. یوتیوب یک سایت مهارت محور 

است که نسبت به بسیاری از ســایت هایی که الان در دسترس 
هســتند، پاک تر اســت». او در ادامه تأکید کرد: «وقتی استفاده 
از وی پی ان موجب کاهش پهنای باند و ســرعت می شود، باید 

برای ساماندهی این حوزه اقدام کنیم».
دفاعیات زارع پور

بــا ادامه انتقادهای نمایندگان مجلــس، در نهایت نوبت به 
زارع پور رســید تا در بهارســتان به دفــاع از عملکرد وزارتخانه 
خــود بپردازد که البته وزیــر ارتباطات هم ضمن پذیرش برخی 
انتقادها درباره تعدد نهادهای تصمیم گیر در موضوع اینترنت، 
پــای برخی نهادها را در بحــث فیلترینگ به میان آورد و تلاش 
کرد با ارائه برخی آمار، عملکرد وزارت متبوع و دولت در حوزه 
ارتباطات را مطلوب نشــان دهد. او در سخنان خود تأکید کرد: 
«مــا در وزارت ارتباطات آمادگی داریم تا بــا مرکز ملی فضای 
مجــازی همکاری کنیــم و فهرســتی را از ســرویس هایی که 
حاکمیت ملی ما را خدشه دار نمی کنند، تهیه کنیم و اسامی که 
دوســتان از این سرویس ها آوردند (یوتیوب، توییتر و گوگل پلی) 

در فهرست ما هست که بتوانیم آنها را باز کنیم».
او همچنیــن گفت: «چالش های پیش روی ما زیاد اســت و 
یکی از آنها تعدد مراکز تصمیم گیر است که باعث بار در شبکه 
شده اســت و ما در تلاشیم به شکل متوازن رشد داشته باشیم. 
بعضــا انتظار می رود با ابزارهای فنی انتظارات را برآورده کنیم. 
به عنــوان مثال در همین بحث قطعی اینترنت در جریان کنکور 
سراســری، انتظاراتی وجود دارد که با مقاومتی که انجام شــد 
این اتفاق انجام نشد، اما در ســال های گذشته این اتفاق افتاد. 

باید موضوعات مشــخصی در حوزه فنــی تصمیم گیری کند». 
او ادامــه داد: «ما معتقدیــم تا جایی که ممکن اســت باید از 
ابزارهای غیرفنی برای مدیریت شــبکه اســتفاده کرد. موضوع 
ساماندهی فیلترشکن ها و مواجه شــدن با سوداگری فیلترینگ 
نیــز از جمله همیــن موضوعات اســت که معتقدیــم راهکار 
جمع آوری آن صرفا فنی نیســت. مدیریت این موضوع نیازمند 
یک قانون مشــخص است که من آن را به هیئت رئیسه مجلس 
تقدیــم خواهم کرد». زارع پور حتی مدعــی توانایی جمع آوری 
فیلترشــکن ها شد و گفت: «بنده معتقد هستم می توانیم بساط 
فیلترشکن فروشــی را جمع کنیم. البته آرزو می کنم هیچ ایرانی 
برای هیچ نیازی سراغ فیلترشکن نرود و برنامه خود را برای این 

موضوع عرض خواهم کرد».
حمله آذری جهرمی

این ســخنان وزیر فعلی و فضای روز گذشته مجلس سبب 
واکنش وزیر ارتباطات دولت ســابق شــد. آذری جهرمی در این 
رابطه تأکید کرد: « گزارش مجلس درباره کیفیت اینترنت حاوی 
گزاره  مهمی است: میزان ترافیک ناشناس [ترافیکی که سیستم 
فیلترینگ قادر به تشخیص پروتکل آن نیست] از پنج درصد به 
۲۵ درصد رســیده اســت. این یعنی ناکارآمدی و شکست برای 
فیلترینگ. این یعنی ناآگاهــی از نوع بخش بزرگی از ارتباطات 
بین الملل و افزایش تهدیدات ســایبری علیه منافع ملی». وزیر 
ســابق ارتباطات افــزود: «می گفتند می خواهند بــا تصویب و 
اجرای طرح صیانت، قدرت ایران را افزایش دهند؛ چه افزایشی 

دادند؟...».

شکایت مجلس از فیلترینگ و تعدد تصمیم سازان  هشت گانه اینترنتی در کنار  وزارت ارتباطات، وزیر   را هم در صحن منتقد کرد!

یک به اضافه هفت
آذری جهرمی: گزارش مجلس نشان از ناآگاهی از بخش بزرگی از ارتباطات بین الملل و افزایش تهدیدات سایبری علیه منافع ملی بود

«شرق» ۳ برهه تاریخی مهم برای سیاست خارجی تا پایان سال جاری میلادی را بررسی می کند
۳ روز مهم برای دیپلماسی
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